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Fyzické setkání PS EIZ 20. 5. 2025 
Prezenční listina součástí zápisu 

 

Další setkání PS proběhne 09.06.2025 8:30 online 

 

M. Bartošek (ÚVT MU) – prezentace o MU a EIZ1 
• Otázky k prezentaci: 

o Kdo je partnerem na fakultách? 

M. Bartošek (MB): U EIZ jsou to knihovny. U OS snaha, aby partnerem byly také a především 

knihovny. Centrum OS koordinuje, na fakultách jsou tzv metodici OS. Většinou jsou to lidé z knihoven, 

zbytek jsou lidé z fakultních odd. pro VaV.  

o Jak se dělí podíl na EIZ pro „fakultní konsorcia“? 

MB: Pokud je to konsorcium vzniklé zdola, dělí to rovným dílem. Speciální případy, např. Grammarly – 

každý rok pošle po fakultách výzvu, kolik by chtěli licencí a podíl podle licencí. U konsorcií EIZ 

vynucených shora (CEL) se musí fakulty dohodnout samy a dojít k nějakému procentnímu podílu. 

Každý rok ředitel Knihovny univerzitního kampusu dodá poměry a MB to pak přepočítá. Rozpočet na 

centrální EIZ schvaluje kolegium rektora. Peníze do rozpočtu dostává odd. podpory VaV a odtamtud 

jsou placeny faktury CEL. 

o V případě zdrojů pro vnitřní konsorcia, jakou dostanou podporu od ÚVT? 

MB: Statistiky si hlídají sami. Čerpání tokenů administruje ÚVT. ÚVT dodá fakultám každý rok 

podrobný přehled, kolik, kde, kdo vyčerpal tokenů. 

• Proběhla diskuze o různém přístupu škol k rozpočítávání cen za EIZ mezi fakultami, o zpřístupňování EIZ 

celouniverzitně vs. jen pro fakulty2 

• L. Janoušková (FF MU) se podělila o zkušenost se vznikem „fakultního konsorcia zezdola“ na deGruyter a že se 

po lobbyingu (podklady, argumentace) podařilo vytvoření centrálního konsorcia přes CEL. 

 

Zpětná vazba z webináře AI & e-zdroje (odkaz na záznam) 

• K. Mikešová (KM, UPOL) – pozitivně hodnotí, i s ohledem na délku (kratší = lepší), dobře vyvážené prezentace, 

koncept kratšího webináře s méně přednášejícími je optimální a udržitelný i pro PS. 

LPS: v tomto ohledu panuje shoda i se zpětnou vazbou od účastníků. 

• LPS: Na dotazník bohužel odpověděl jen zlomek účastníků (14 lidí z celkového počtu cca 190 účastníků). 

Nicméně zpětná vazba byla velmi pozitivní. AI a EIZ je nutné řešit vždy v ekosystému.  

• V. Krejčíř (VK, MU): Známe přesné a specifické požadavky výzkumníků v oblasti AI a EIZ?  

B.Katolická (ZČU) – na seminářích ukazuje vědcům nástroje jako Elicit (všechny si sahají do Semantic Scholar, 

nově jsou asistenti v databázích JSTOR, EBSCO – nutno požádat o zapnutí, ProQuest, Newton/Anopress) – 

nejpřínosnější jsou pro ně nástroje na analýzu textu (např. sumarizaci). 

KM: Na UPOL tyto nástroje školí R. Petřík, vědci se s nimi zatím seznamují, chodí tam ze zvědavosti. Hodně se 

řeší plagiátorství, resp. psaní diplomek s pomocí AI. 

• LPS: Jakou máte zpětnou vazbu na WoS Research Assistant? 

D. Vlachová (FSS MU) – Scopus uživatelé hodnotili o něco lépe. 

Na ZČU byla zpětná vazba na trial WoS Research Asistenta dobrá.  

VK doporučuje blog Stanislava Forta o AI.  

• LPS: Zpět k webináři – lidé mají rozhodně zájem o další témata týkající se AI. Velké poděkování organizačnímu 

týmu, mj. moderátor D. Skoruša (ČVUT), E. Hladišová (OU) – stříhání záznamu, B. Katolická (ZČU), L. 

Bělohoubková (VŠE). 

 
1 Prezentace bude členům PS EIZ k dispozici 
2 Všude je to těžké, na různých VŠ různým způsobem. PS EIZ opět plnila svojí funkci jako bezpečné platformy pro sdílení a 
ventilaci. 

https://www.youtube.com/watch?v=I5PK2pE9Iy4
https://www.semanticscholar.org/
https://stanislavfort.com/blog/
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Aktualizace příspěvku na BA 2025 
• Název a anotace (finalizace znění proběhla po setkání) 

DDA: Když ProQuest zavře dveře, knihovny hledají okno.  

 

Společnost Clarivate oznámila ukončení všech modelů nákupu e-knih na platformě ProQuest, včetně 

populární služby DDA (Demand-Driven Acquisition). Co to znamená pro akviziční strategie, rozpočty a 

přístup ke studijním materiálům? Příspěvek představí výsledky dotazníkového šetření mezi českými a 

zahraničními (nejen) vysokoškolskými knihovnami a otevře diskuzi o tom, jak se knihovny plánují 

přizpůsobit novým podmínkám. 

• Dotazníkové šetření pro české VŠ – jestli ještě nevyplněno, lze vyplnit i po termínu (16.05.). Zajímavé jsou i 

odpovědi z institucí, které PQ DDA měly, ale neuchytilo se. 

• Podobný dotazník odešel i do zahraničí (zatím 11 odpovědí) – výzva směrem k PS – sdílejte mezi své 

zahraniční partnery. V zahraničí cílíme na kohokoli, kdo nám chce odpovědět, neomezujeme VŠ. Termín 

vyplnění je 30. červen. 

• Prezentováno bude na BA2025 ve čtvrtek 06.11. od 16:30 do 17:00. 

 

Připojen online J. Jirát (JJ, CzechELib) 
CUP 

• J. Kratochvílová (MENDELU) – ceny u vydavatele Cambridge – máme tam klesající ceny, je to v pořádku? 

JJ: Instituce, které mají vysokou publikační aktivitu, těm se ceny zvyšují, ty, co mají menší publikační aktivitu, 

ceny se snižují. CUP totiž plánuje flip na OA. Více informací viz Consortium Manageru3, zdroj Cambridge UP 

Journals 2026 (rozkliknout informace o ceně4). Závazek bude na 5 let. 

Sage 

• LPS: Jak to vypadá se Sage? 

JJ: Pracuje se na tom. Sage má UK, MU, OU, UPOL. Tento rok platí ještě sleva na APC pro předplatitele (není 

transformační smlouva). Publikování s touto slevou je omezené na kolekce, které instituce předplácí, 

orientace v tom není úplně jednoduchá. Když CEL jednal se Sage, byl požadavek na jednodušší mechanismus. 

Sage nabídli stejnou variantu s tím, že pracují na variantě Read&Publish. 

ACS 

• JJ: Ve smlouvě 23-25 má CEL opci na r. 26-27, která se ale nepovede uplatnit – limit VZ a nemožnost 

přistoupení nových institucí. Bude se tedy vypisovat nová VZ. V současnosti je na 3 roky (23-25) neomezené 

publikování v hybridních časopisech plus v Gold OA časopisech. V nové nabídce rovnou ACS nabídli znovu 

neomezené publikování, ale s meziročními nárůsty 12, 10, 8, 8 %. Proběhne další vyjednávání. Pokud se 

současnou situací někdo zásadně nesouhlasí, měl by dát info CEL okamžitě. Zatím lze vyjednávat jen, zda 

v nabídce budou spolu s hybridy i Gold OA tituly, nebo nebudou. I pokud budou jen hybridy, nelze očekávat 

rapidní snížení ceny. 

• MB: Nebylo by dobré, kdyby pro jednání s ACS si CEL svolal děkany/proděkany chemických fakult? 

JJ: Ano, díky za tip. Oslovíme kontaktní osoby, aby nám daly tipy, kdo by se měl takového jednání účastnit. 

Elsevier 

• JJ: Situace s Elsevierem. Dodali publikační aktivitu konsorcia za poslední 4 roky s rozpadem na Gold, hybrid 

atd. Požadavek CEL byl „více německého modelu“. Slíbili, že koncem května pošlou nabídku. Jak bude 

přijatelná, nelze předvídat. Termín konec května se vztahuje i na Cell Press 

NEJM 

• JJ: NEJM – do letoška dodávalo EBSCO, od r. 26 Ovid/Albertina a pouze v modelu NEJM+NEJM Evidence 

bundle, nabídka se zvýšila o 10 %. Probíhají vyjednávání o snížení ceny, bundle jako nucený upgrade ale bude. 

 

 
3 Prezentace CzechELib k této problematice z 15.05. je k dispozici také v ConsManageru, pod záložkou „Pages“ 
4 Rychlonávod, jak se prokliknout připravila MENDELU a je interní součástí zápisu. 

https://forms.office.com/e/5LgcTAMvW8
https://forms.office.com/e/vNziL5iPMh
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IEEE 

• ČVUT zvažuje odstoupení, což by znamenalo nárůst ceny pro ostatní instituce (cca 2,4 %). ČVUT slíbili

finalizovat rozhodnutí do konce května, snad i dříve.

• IEEE přišel s tzv. ADC (Article Development Charge) (jako první vymyslela ACS). Když potřebujete publikovat

postprint, tak zaplatíte 2000+ USD, kdyby pak klapla publikace v Gold, tak to odečtou, jinak za možnost

publikace v repozitáři prostě zaplatíte.

Nature – narovnání historických reliktů (archivy) 

• Výzva šla na tyto instituce: ČVUT, ČZU, MENDELU, MU, NTK, UK, UPOL, VŠB-TUO, VŠCHT, VUT, ZČU. Jde o

kontrolu, zda instituce má dostupné ty backfily, které má dostupné mít.

• JJ: Vysvětlil, jak došlo k nesrovnalostem, proto CEL poslal výzvu ke kontrole. Instituce by měla vědět, zda má

k určitým ročníkům přístup, či ne (nutno porovnat s licenčními smlouvami, které mají instituce uzavřené).

• Bude řešeno s jednotlivými institucemi, zejména s těmi, co ty historické nesrovnalosti mají

Read&publish varianty pro BMJ a APS 

• LPS: Můžeme dostat data, která dostal CEL k novým TS (BMJ a APS)?

• JJ: Nechá to nahrát do Consortia Manageru (v sobě vzniku zápisu hotovo – děkujeme!)

SpringerCompact 

• JJ: Springer, již třetí verze nabídky. Jediné, v čem je smlouva škálovatelná, je počet APC. Reading fee je stabilní

součást, nelze škálovat (cca 10 % platby, tedy DPH 21 % na 90 % částky). Podle počtu publikací Springer

přiděluje počet tokenů. Je velká nerovnováha v publikační činnosti ČI.

• JJ navrhl dvoustupňový model. 4 skupiny ČI: VŠ, AV, veřejné knihovny, ostatní. Pro veřejné knihovny a ostatní:

meziroční nárůst jednotkové ceny bude 3,5 %. Platby mezi VŠ a AV se mírně narovnají. VŠ budou platit

více¨(publikují více). V rámci VŠ budou dvě složky pro stanovení ceny (FTE reprezentující využívanost a druhá

složka bude publikační činnost, obě budou mít stejnou váhu). Je nutné srovnat nespravedlnosti.

o Praktický aspekt – nerozpadne se konsorcium, když někdo odstoupí, půjde to škálovat.

• Nebude už možné mít pro VŠ read only

Amboss 

• JJ: Amboss – cenový skok pro UK 24 %, pro UPOL 50 % nahoru (v první cenové nabídce). Je možné, že se

konsorcium rozpadne – nepřijatelné podmínky. Čeká se na upravenou nabídku.

Ostatní 

• JJ: Dochází k rozpadům konsorcií. A je dost konsorcií, které jsou na hranici tří ČI. ČI vždy informovány.

• Kdy je deadline na koncové rozhodnutí o všech nabídkách?  JJ: Teprve se čeká na Elsevier a IoP. Až pak lze

začít s VZ a uzavíráním rámcové smlouvy.

• MB: Upozornění z projektového odd. MU – existuje podezření, že většinový vlastník Wiley je na sankčním

seznamu (placená služba sankce.datlab.eu).

• JJ vyprávěl o ICOLC v Chicagu. Knihovny a knihovníci a asociace v USA čelí útokům na fyzické osoby, cenzuře,

krácení financí... Např. Statement of support from EBLIDA to American Libraries Association (ALA).

• JJ: Vyúčtování CEL 2025 snad již v červnu

• 12.06.2025 setkání ČI

Další 
06.05. proběhlo setkání s JSTOR k Digital Stewardship Services. Prezentaci mají členové PS EIZ interně k dispozici. 

https://eblida.org/wp-content/uploads/2025/05/Statement-of-support-from-EBLIDA-to-American-Libraries-Association-ALA.pdf





